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 Vážení spoluobčané, 
 

Čas rychle pokročil a už pomalu začíná podzim. Nutno podotknout, že le-
tošní léto se zrovna nepovedlo, ale i to se stává a my to musíme brát tak, jak to 
přijde. Prvního září bylo slavnostní zahájení školního roku a paní ředitelka i 
s ostatními učiteli přivítali 152 žáků, kteří nastoupili na základní školu. Poně-
vadž tyto prázdniny se opravdu nevydařily, tak se většina žáků již těšila do ško-
ly. Přejme jim, ať se všem ve škole líbí a aby se to projevilo kladně na výsled-
cích při vyučování. 

V obci se momentálně dělá několik akcí a proto chci všechny spoluobča-
ny požádat o trpělivost, než se tyto pro nás všechny důležité akce dokončí. Je 
ukončeno dětské hřiště v MŠ a pod Svatojánkem. Chci připomenout, že to stálo 
nemalé peníze a proto bychom si tyto věci měli chránit. Toto jsou dětská hřiště, 
určené pro děti maximálně do patnácti let, pro starší to určitě není. 

V ulice Ke Štukyním se začalo se sanací utrženého svahu. Bohužel, poča-
sí nám moc nepřeje, ale přesto jsem přesvědčen, že maximálně do poloviny lis-
topadu bude v opravované části hotová i komunikace. 

Další akcí je oprava kamenných stupňů v potoce a kamenných zdí u mos-
tu před Sekaninovým. Toto je akce Povodí Moravy a po velkém úsilí se nám 
podařilo je přesvědčit k této opravě, protože most u Sekaninového je ve velmi 
kritickém stavu.  

V měsíci říjnu by měla každá domácnost dostat od obce kompostér na bi-
ologický odpad. Podařila se zajistit dotace a tak bude kompostér pro každého 
zdarma. Kompostováním biologického odpadu (každý dostane návod co tam vše 
patří) si slibujeme menší množství odpadu v popelnicích, za který všichni platí-
me.  

Dále se letos ještě zahájí stavební úpravy ve škole a to pět odborných 
učeben v ZŠ a na bývalé školní zahradě se vybuduje venkovní tělocvična a více-
účelové hřiště s umělým povrchem.  

Poslední akce která nás ještě letos čeká, je zahájení inženýrských sítí pro 
deset rodinných domků v lokalitě za hřbitovem. Předpokládáme, že v první po-
lovině roku 2015 může být zahájena výstavba rodinných domků. Přejme si, ať 
nám vychází počasí lépe než tomu je v posledních týdnech. 

Za necelý měsíc proběhnou komunální volby do zastupitelstva naší obce. 
Nové volby ukončí činnost zastupitelstva zvoleného ve volbách minulých. Mu-



  

sím konstatovat, že končící zastupitelstvo pracovalo ve většině případů velmi 
dobře a v průběhu celého volebního období nedošlo k žádným vážným problé-
mům, které by ovlivnily činnost zastupitelstva. Za toto patří poděkovat členům 
rady obce, členům komisí a všem zastupitelům, protože každý z nich se určitou 
měrou podílel na tom, co se za čtyři roky podařilo v obci udělat. Toto je neko-
nečná práce a je třeba po volbách v ní pokračovat dál.  

Chtěl bych také poděkovat děvčatům z obecního úřadu a dvěma našim 
zaměstnancům, chlapcům pro všechno. Dále děkuji paní ředitelce ZŠ, celému 
učitelskému sboru na ZŠ, MŠ a všem ostatním zaměstnancům školy, za velmi 
dobrou a obětavou práci pro naši mladou generaci, která nás bude postupně stří-
dat. Na závěr chci ještě poděkovat všem spoluobčanům kteří se aktivně v rámci 
svých možností zapojili do zvelebování a rozvoje naší obce, dále i těm, kteří 
svým chováním a vystupováním pomáhají rozvíjet příjemné soužití pro všechny 
v naší obci. 

Ing. Josef Hrouzek 
starosta obce 

 
 
 

Vě t š í  a k c e  v  o bc i  N i k o lč i c e  z a  o b d o b í  2 0 1 0 - 2 0 1 4 :

Rok 
Náklady obce 

(Kč) 
Dotace (Kč) 

Náklady cel-
kem (Kč) 

2011 

Bezdrátový rozhlas                          228 000,00    106 000,00    334 000,00

Dokončení sběrného dvora           1 141 000,00 6 897 000,00 8 038 000,00

2012 

Nový územní plán obce                183 000,00 109 000,00 292 000,00

Fekální návěs za traktor                168 000,00 – 168 000,00

Nákup sekačky za traktor              100 000,00 – 100 000,00

2013 

Samojízdná sekačka                        245 000,00 –    245 000,00

Chodník v obci                             1 107 000,00 1 558 000,00 2 665 000,00

Zametací stroj a příslušenství          667 000,00 1 597 000,00 2 264 000,00

Zateplení  a výměna oken v ZŠ    3 303 000,00 3 591 000,00 6 894 000,00

Výměna plyn. kotlů na OÚ a KD    130 000,00 –    130 000,00

Úpravy v ZŠ: stro-
py,osvětlení,nábytek,žaluzie               

   220 000,00 –    220 000,00



  

2014 

Sociální zařízení v KD                 320 000,00 – 320 000,00

Autobusové čekárny                       94 000,00 –   94 000,00

Asfaltová ploch na hřišti                528 000,00 200 000,00 728 000,00

Dětské hřiště v MŠ a pod Svatoján-
kem 

 239 000,00 400 000,00 639 000,00

 
 

A k c e  k t e r o u  j s o u  v  b ě h u :

 
Předpokládané 
náklady obce 

(Kč) 

Předpokládané 
dotace (Kč) 

Předpokládané 
náklady cel-

kem (Kč) 

Sesuv svahu ke Štukyním              762 000,00 4 317 000,00  5 079 000,00

Kompostéry pro občany                  109 000,00    829 000,00     937 000,00

Venkovní tělocvična a odborné 
učebny v ZŠ                                

3 175 000,00 3 829 000,00 7 004 000,00

IS pro RD za hřbitovem               5 500 000,00 – 5 500 000,00

 
 

A k c e  c i z í c h  o r g a n i z a c í  v  n a š í  o b c i :

SÚS Břeclav – oprava hlavní silnice    500 000,00

Povodí Moravy – oprava kamenných stupňů, mostu a čištění potoka 4 500 000,00

 
Ing. Josef Hrouzek 

starosta obce 
 

       
Vrchní autobusová zastávka 



  

ZÁKLADNÍ ŠKOLA A MATEŘSKÁ ŠKOLA 
 
 
Milí žáci, vážení rodiče, občané, 
 
 

Dva zasloužené měsíce prázdnin opět utekly jako voda a my se 1.9.2014 společně se-
šli , abychom zahájili nový školní rok  2014/2015, plni sil a nových předsevzetí poprat se 
s tím, co  nám zrovna jen tak snadno nepůjde a radovat se z dosahovaných úspěchů při zvlá-
dání učiva v jednotlivých vyučovacích předmětech.  Nový školní rok přivítalo celkem  152  
žáků, úplně poprvé zasedlo do lavic v první třídě 16 prvňáčků. Rodičům žáků prvního ročníku 
opět  děkujeme za důvěru  ke škole.  

První třídu vyučuje  p. Mgr. Marcela Chalupná, 2. třídu  vyučuje p. Mgr. Lenka Kap-
lanová , 3. třídu Mgr. Andrea Slavíková  , 4. tř. vyučuje p. Bc. Petr Chalupný  ,5. tř.  p Bc. 
Hana Pokorná  6.A tř. vyučuje  p. PaeDr. Jaromír Čuta  , 6. B. Ing. Libuše Nováková , 7. roč. 
Mgr. Květa Charvátová , 8. tř. vyučuje p. Mgr. Jiří Slavík , 9. tř. vyučuje p. Mgr. Lubomír 
Šlancar . Cizí jazyk na školách vyučuje ing. Libuše Nováková, p. uč. Ing. Ladislav Straka, 
Mgr. Květa Charvátová a Mgr. Libor Procházka. Na škole dále působí tři vychovatelky p. 
Bc.Hana Pokorná , p. Jana Čutová a p. Alena Ryšavá.  Dle upravených učebních  plánů  jsou 
na škole vzděláváni 2  integrovaní žáci, kterým se věnují 2 asistentky pedagoga . V letošním 
školním roce  má  tak naše škola po dlouhé době 10 tříd a jsme tomu rádi. K 1.9.2014 jsme 
přivítali do naší školy nových 14 žáků z Křepic.Tímto jsme  mohli  přistoupit k utvoření dvou 
šestých ročníků (6.A a 6.B). Třídy pracují takto odděleně v hlavních vyučovacích předmětech 
ke spokojenosti jak samotných žáků, tak i učitelů a rodičovské veřejnosti. Děkujeme rodičům 
žáků šestých tříd  za důvěru  ke škole.   Provozní zaměstnanci škol zůstávají ve stejném slo-
žení. Vedoucí obou  školních  jídelen je  p. Alena Hanáková , která pracuje i jako hospodářka 
školy .Nejnovější aktuality o školním stravování vám sdělujeme v závěru tohoto příspěvku.  

V novém školním roce ověřujeme v praxi  školní vzdělávací program s názvem „Spor-
tem za kvalitou výuky“ pro základní vzdělávání, na který navazují programy školních družin, 
klubu.  Na škole probíhá opět výuka volitelných předmětů dle výběru žáků. V 6. -7.ročníku si 
žáci vybrali povinně volitelné předměty pohybové hry a ekologii, v 8. – 9.ročníku předmět 
konverzace anglického jazyka a sportovní hry. Pokračujeme v průběžném zapojování  školy 
do různých  projektů v rámci výchovy ke zdraví, etické výchovy, prevence proti šikaně, do-
pravní výchovy, výchovy k ekologii, včetně enviromentální výchovy a jiné. Od letošního roku 
žáci 2. stupně spolupracují v projektu „ Podpora přírodovědného a technického vzdělávání na 
středních školách v Jihomoravském kraji „ve spolupráci se Střední průmyslovou školou elek-
trotechnickou a v Brně a Středním odbornou školou Hustopeče. V současné době připravuje-
me plnění projektu „Tablety do školy“ a „Modernizaci školy“. 

Dle plánu práce navštíví žáci divadelní a filmová představení, koncerty, výukové pro-
gramy, exkurze, Zúčastní se sportovních aktivit  a zapojí  se do různých plánovaných aktivit a 
olympiád.  Těšíme se tímto na opětovnou spolupráci  s okolními školami, budeme i  sami i 
organizátory těchto aktivit.  Od září opět otevíráme  školu  veřejnosti. Nabízíme využití tělo-
cvičny k různým aktivitám , jejíž provoz je již  zahájen  Během školního roku nadále bude 
fungovat žákovský parlament  a  redakční rada. V závěru roku žáci 9. třídy od prezentují  roč-
níkové práce , které se velmi  osvědčily  a proto v tradici pokračujeme. Školní rok opětovně 
zakončíme pobytem žáků  na škole v přírodě, školními výlety, Šturovskými sportovními  
hrami  a  zajistíme i zájem o  osvědčený ozdravný pobyt u moře . Součástí  výuky budou na-
dále  lyžařské  kurzy, kurz plavání, výuka bruslení , branná cvičení a jiné.  Škola se opět zapo-
jí do sběrových aktivit  i charitativních činností, připraví besídky, jarmark, výstavy.   



  

Během minulého období  jsme připravovali  školu k zahájení nového školního roku. 
Na škole v Nikolčicích proběhla výměna osvětlení, byly nainstalovány žaluzie do tříd, prove-
den nový  nátěr tělocvičny, v budovách Nikolčice, Diváky  byly pro žáky   zabudovány zá-
sobníky na papírové utěrky, mýdla. Prostory školy byly obohaceny  květinovou výzdobou.  
Do všech tříd byly zakoupeny další velkoplošné nástěnky, magnetické tabule. Ve všech  bu-
dovách probíhala celková revize elektriky, hromosvodů , hřišť a jiné. V oblasti vzdělávání by-
ly zakoupeny pro žáky obou škol další nové knihy a pomůcky  na výuku, sportovní vybavení.  

 
Závěrem děkuji pedagogům a provozním zaměstnancům za přípravu nového školního 

roku 2014/ 2015. Děkuji rodičům za podporu a  důvěru v naší školu. Sledujte prosím pravi-
delně stránky školy, najdete tam veškeré informace a také velmi pěkné fotky, příspěvky a pre-
zentaci  o naší škole.  

 
Žákům přeji hodně zdaru v novém školním roce, výborné učební výsledky.  
 
 

Mgr. Jitka Gebauerová 
 

ředitelka školy 
 
 
 
Školní jídelna (platné od 13. 12. 2014) 
 
 
Podle Vyhlášky 113/2005 Sb. O způsobu označování potravin a tabákových výrobků, § 8 od-
stavec 10 předpisy stanovují specifické požadavky na označování alergenových složek, u kte-
rých je vědecky prokázáno, že vyvolávají u spotřebitelů alergie nebo nesnášenlivosti předsta-
vující nebezpečí pro zdraví. Je tedy požadováno, aby veškeré složky byly zřetelně označeny 
názvem příslušné alergenní složky, pokud není přímo v názvu potraviny nebo jídla. EU speci-
fikovalo 14 hlavních alergenů, které podléhají legislativnímu značení. 
 
Školní jídelna je povinna označit vyrobený pokrm alergenní složkou, ale nebude brát 
zřetel na jednotlivé přecitlivělosti strávníků. Tuto skutečnost si musí každý strávník ne-
bo zákonných zástupce sám uhlídat. Není možné se věnovat při výrobě jídel strávníkům 
s potravinovou alergií jednotlivě, takže případným žádostem nebude vyhověno. Jídelna 
má pouze funkci informační. 
Označení přítomnosti alergenu bude vyznačeno na jídelním lístku číslem označujícím alergen. 
 
 
Seznam potravinových alergenů, které podléhají legislativnímu označování 
dle směrnice 1169/11 EU 
 

1. Obiloviny obsahující lepek – nejedná se o celiakii, výrobky z nich 
2. Korýši a výrobky z nich - patří mezi potraviny ohrožující život 
3. Vejce a výrobky z nich - patří mezi potraviny ohrožující život 
4. Ryby a výrobky z nich 
5. Podzemnice olejná (arašídy) a výrobky z nich- patří mez potraviny ohrožující život 
6. Sójové boby (sója) a výrobky z nich 



  

7. Mléko a výrobky z něj - patří mezi potraviny ohrožující život 
8. Skořápkové plody a výrobky z nich – jedná se o všechny druhy ořechů a mandle 
9. Celer a výrobky z něj 
10. Hořčice a výrobky z ní 
11. Sezamová semena (sezam) a výrobky z nich 
12. Oxid siřičitý a siřičitany v koncentracích vyšších než 10 mg, ml/kg, l, vyjádřeno SO2 
13. Vlčí bob (LUPINA) a výrobky z něj 
14. Měkkýši a výrobky z nich 

 
Alena Hanáková 

 
Vedoucí ŠJ 

 
 

MATEŘSKÁ ŠKOLA, ŠKOLNÍ DRUŽINA A ŠKOLNÍ KLUB 
 
 

Základní škola a Mateřská škola Nikolčice, příspěvková organizace, Hlavní 
79, 691 71 Nikolčice, tel. ZŠ: 776 293 093 

 
 
Vážení rodiče, občané, 

 
dovolte, abych vás seznámila s činností MŠ v novém školním roce. Pro školní rok 

2014-2015 je vypracován Třídní vzdělávací program pro MŠ Nikolčice s názvem: „Poznává-
me svět se skřítkem Brumlíkem“ a pro MŠ Diváky: „Jeden za všechny, všichni za jednoho“. 
V MŠ Nikolčice je zapsáno 34 dětí a 3 učitelky, v MŠ Diváky 23 dětí a 2 učitelky. 

Záměrem celoročního tématu je posilovat přirozené poznávací city u dětí - učit je po-
zorovat přírodu, poznávat a chápat její zákonitosti a proměny, vážit si života ve všech jeho 
formách.  Vytvářet u dětí povědomí o lidských a kulturních hodnotách. V měsíci září je důle-
žité citlivě a postupně začleňovat do stávajícího kolektivu nově příchozí děti. Vést je i 
k pečlivému úklidu hraček a prohlubovat kamarádské vztahy. Respektovat již známá pravidla 
ve třídě a doplňovat o pravidla nová. Děti by měly umět pozdravit při vstupu a odchodu ze 
třídy, poprosit, poděkovat. Pedagogové i rodiče by měli vést děti k samostatnosti a pomáhat 
jim až v okamžiku, kdy to samy nezvládnou.  

V průběhu letošního školního roku budou opět zařazovány osvědčené programy 
v rámci projektů - enviromentální výchovy (spolupráce a Lipkou), výchovy ke zdraví (9.9. 
zahájen předplavecký výcvik předškolních dětí v Hustopečích, lyžování v Němčičkách, brus-
lení), dopravní výchovy (dopravní hřiště v Hustopečích), ekologická výchovy (ke Dni Země, 
Dni s lesy, exkurze), etické výchovy (výchovné koncerty, návštěva divadelního a filmového 
představení, Celé Česko čte dětem, Canisterapie, ), ICT a preventivní programy. Za nepřízni-
vého počasí bychom chtěli využít prostorů školy – tělocvičnu, neboť jsme sportovní škola a 
naším cílem je více rozvíjet pohybové aktivity u dětí a multimediální učebnu, kdy budou po-
čítače zařazeny jako alternativní doplňková činnost a jako jedna z nových metod, která může 
zpestřit vzdělávání předškolních dětí. 

Obě MŠ a jejich pedagogové jsou zapojeny v rámci osobnostního a profesního rozvoje 
do projektů Spirála, Malí kutilové a Bezpečná školka. 



  

A co nás čeká v nejbližší době? Každé úterky předplavecká výchova do 18.11., 17.9. 
schůzka SRPŠ, 26.9. Den evropských jazyků, 30.9. Dýňohraní, v říjnu dopravní výchova – 
„Pásovec a zebra“,10.11. divadelní představení „Pohádky ze mlýna“ v kinosále 
v Hustopečích, Barvy podzimu, zapojení se do sběrových  aktivit – celoroční sběr pomeran-
čové kúry, sběr starého papíru.  Předškoláky čeká edukativně stimulační kroužek „Šikulka“, 
který bude určen předškolákům a jejich rodičům k přípravě dětí s rozvíjením jejich dovednos-
tí, které dítě potřebuje ke bezproblémovému vstupu do školy. Nadále bychom chtěli rozvíjet 
spolupráci s rodiči a ostatními spoluobčany.  
 

   
 
 
 
A co je nového ve školní družině a školním klubu? 

 
Proto mi dovolte pár slov i o činnosti zájmového vzdělávání na naší škole.  
Školní družina při ZŠ a MŠ Nikolčice je určena dětem 1. stupně a v letošním školním 

roce se vzdělává dle celoročního tématu: v ŠD Nikolčice „Báje a pověsti české, moravské a 
slezké “ a v ŠD Diváky: „Cestou necestou po českých přírodních krásách“ . Provoz obou dru-
žin je zatím do 15.30 hodin. Ve školní družině pracují dvě oddělení – ŠD Nikolčice a ŠD Di-
váky a 3 vychovatelé. K zájmovému vzdělávání v ŠD Diváky je přihlášeno 15 dětí a 30 v ŠD 
Nikolčice. Tyto počty ještě nejsou konečné, neboť se ještě některé děti přihlašují. Hlavním 
posláním ŠD je vytvoření předpokladů účelného využití volného času dětí a vhodně organiza-
ce jejich odpočinku a relaxace. 

Za nepříznivého počasí využíváme tělocvičnu a PC učebnu. Do zimy a než se naplno 
rozjedou zájmové kroužky, se budeme snažit chodit s dětmi co nejvíce ven – na dvůr 
s trampolínou, na hřiště, do blízkého okolí, na exkurze a menší výlety. Akce vycházejí z akti-
vit školy, ale i ze samostatného plánování pro každé oddělení.  

A co nás čeká v nejbližší době? Z větších projektů např.: Bezpečně do i ze školy, Ev-
ropa a my – pohádky „Bylo – nebylo…“ , Dýňová strašidla, Vlaštovkiáda, Den ke zdraví, Tý-
den pro inkluzi – aneb jak se žije s handicapem, projekty k adventu (Čertovské rejdění, díl-
ničky,…). ŠD je též zapojena do projektu Celé Česko čte dětem. 

 
 
Školní klub při ZŠ a MŠ Nikolčice je určen dětem 2. stupně a tvoří ve dnech školního 

vyučování mezistupeň mezi výukou ve škole a výchovou v rodině. Hlavním posláním klubu 
je zabezpečení otevřené nabídky spontánních činností, pravidelné, výchovné, vzdělávací a zá-
jmové činnosti. Mezi nejdůležitější cíle výchovy a vzdělávání patří připravovat děti k tomu, 
aby se projevovaly jako svobodné a zodpovědné osobnosti, uplatňovaly svá práva a plnily své 
povinnosti. Do ŠK je zatím přihlášeno 15 dětí, vede jej 1 vychovatelka. ŠK se schází v mul-
timediální učebně. Chceme také více sportovat – využít volných prostor v tělocvičně a užít si 
též trampolínu. 
 



  

 
 
Na závěr mi dovolte popřát všem pedagogům, dětem i rodičům úspěšný nový školní rok. 
   

                                            Bc. Hana Pokorná, zástupce pro předškolní a zájmovou činnost 
 
 

ŽÁCI NAŠÍ ŠKOLY AKTIVNÍ  V ATLETICKÝCH ODDÍLECH 
 
    Mnozí žáci naší základní školy (především díky sportovnímu zaměření nikol-
čické školy) začali sportovat v atletických oddílech. V nich dosahovali a stále 
dosahují nádherných výkonů a výsledků. 
 
    Naše lavice již opustili po 9. třídě atleti z Atletiky Hustopeče – Patrik Šlan-
car, Filip Čapka, Pavlína Hönigová, Ondřej Klobása. Patrik se postupně za-
čal věnovat sprintu, Filip a Ondřej nejraději skákali do výšky, Pavlína měla ráda 
sprinty, překážky a vytrvalostní tratě. 
 
    Ze současných žáků kromě jednoho všichni sportují v oddíle Atletika Husto-
peče (hostují také v Lokomotivě Břeclav). Z 6. třídy Vojtěch Prokeš, z 8. třídy 
Daniela Strouhalová a Přemysl Filípek. Atletika Hustopeče se věnuje všem at-
letickým disciplínám. Z 9. třídy letos přestala oddíl navštěvovat Veronika Hö-
nigová.   Veronika výborně a ráda běhala sprinty (i přes překážky) a skákala do 
výšky. Na Mistrovství Moravy a Slezska v halovém pětiboji obsadila 12.místo 
(koule - 6,84m; dálka-4,19m; výška - 1,38m; 60m př.- 10,27s; 800m- 2:57,88).  
Vojtěch má v oblibě skok do dálky a delší běžecké tratě. Daniela se nejvíce za-
měřuje na běžecké tratě 60m a 300m. Podařilo se jí v Břeclavi na Mistrovství Ji-
homoravského kraje obsadit 3. místo na 300m, v září na Mistrovství Moravy a 



  

Slezska ve Frýdku-Místku získala 5. místo v běhu na 60 m časem 8,62s.  Pře-
mek je všestranně vybavený a fyzicky vyspělý sportovec, což prokazuje nyní i 

ve fotbalovém oddílu v 
Břeclavi. Výborně 
zvládá všechny atletic-
ké disciplíny, což po-
tvrdil na červencovém 
Mistrovství České re-
publiky mladších žáků 
v Praze v pětiboji zis-
kem skvělého 3. místa 
(60m - 8,16s; 60m př. - 
10,18s; kriket - 
54.59m;  dálka - 
5,02m; 800m – 
2:17,95). 

MČR v krosu, Bělá nad Radbuzou, mladší žáci 
 
 
    Ondřej Slavík ze 7.ročníku provozuje atletiku v TJ Sokol Přísnotice (hostuje 
za Moravskou Slávii Brno), což je vlastně běžecký oddíl, neboť neběžeckým 
disciplínám se věnují méně. Z Ondřeje se stává i díky jeho subtilní postavě spíše 
běžec vytrvalostních tratí. Proto letošní úspěchy dosáhl na delších bězích v kate-

gorii mladších žáků. V březnu si doběhl 
pro  1. místo na Mistrovství Moravy a 
Slezska v krosu ve Šternberku, taktéž v 
březnu obsadil 3. místo na Mistrovství 
České republiky v krosu v Bělé nad Rad-
buzou a v září obsadil 3. místo na Mis-
trovství Moravy a Slezska ve Frýdku-
Místku na trati 1500 m časem 5:03,30. 
Stal se vítězem Brněnského běžeckého 
poháru (10 závodů v Brně a okolí). Zvítě-
zil v květnovém  Přeboru Jihomoravského 
kraje v Břeclavi na trati 800m časem 
2:28,53. 
 
    Daniela s Ondrou byli členy výběru Ji-
homoravského kraje pro Mistrovství Mo-
ravy a Slezska krajů v červnu v Olomouci, 
v němž svými výkony dopomohli k 1. 
místu Jihomoravskému kraji. 

MMaS krajů družstev, Olomouc  
 



  

    Často slýcháme, že dnes děti sedí hodně u počítače a málo se pohybují. Jsme 
rádi, že mnozí žáci naší školy sportují (a to nejen v atletice, ale i dalších spor-
tovních odvětvích). Už staří Řekové zastávali antické přesvědčení „kalokaga-
thia“ - tj. tělesná a duševní zdatnost. Všem úspěšným výše uvedeným žákům 
moc blahopřejeme k fyzické zdatnosti korunované často i medailemi z různých 
závodů. A všem sportujícím dětem přejeme radost z pohybu a dobrou kondici. 
 

Mgr. Jitka Gebauerová, ředitelka ZŠ a MŠ Nikolčice  
 
 
 
 

Okénko minimálního preventisty školy 
 
Opět jsme se nenadáli a je před námi nový školní rok 2014/2015. Pomalu, ale jistě se všichni 
žáci a učitelé, snaží začít tento školní rok s novými načerpanými silami a s vyhlídkou, že uče-
ní půjde každému lépe než v loni. 
Z hlediska pozorování průběhu minulého školního roku, mohu konstatovat, že vztahy mezi 
dětmi nejsou na nějaké špatné úrovni, naopak je vidět vstřícnost starších žáků k mladším a 
ochota vypomáhat si. Ale přece jen se najdou i tací co svým chováním a nekázní narušují po-
klidný chod školy. 
Úkolem minimálního preventisty je, aby postupně řešil tyto případy a hledal ve spolupráci s 
třídními učiteli a s výchovným poradcem vhodnou cestu k jejich řešení. Na základě různých 
preventivních programů, akcí školy, nebo projektů jsou žáci přímo vtahováni do různých dě-
jových prožitků, které jim dávají možnost se orientovat ve svém okolí, řešit modelové situace 
a hlavně stmelovat kolektiv a komunikaci mezi s sebou. Na škole během loňského školního 
roku bylo uspořádáno mnoho různých akcí jako například: 
 
Dravci-Šitbořice 
Dýňování v Nikolčicích 
Matematický poker 
Běh nikolčickými stráněmi 
Evropský den jazyků 
Sběr papíru 
Vánoční dílny 
Bible a my 
Den pro zdraví a jiné. 
 
Na počátku letošního školního roku, budou také pořádány různé akce, které se staly již tradicí 
a ke kterým se s dětmi rádi vracíme. Nabídka většinou zůstává stejná a je doplněna jinými ak-
tuálními činnostmi. 
Na závěr bych rád popřál všem našim žákům a učitelům šťastný začátek, ale i průběh školních 
povinností, hodně sil a vytrvalosti při plnění úkolů a dobrou náladu.  Přejme si abychom se 
mohli setkávat s radostí a s klidem. 

Petr Chalupný 
 
 



  

PRO ZAHRÁDKÁŘE 
 

Americké padlí angreštové (Sphae-
rotheca mors-uvae), nazývané někdy také 
hnědé padlí, se na náš kontinent rozšířilo z 
Ameriky. Jeho výskyt je potvrzen v celé Ev-
ropě, Číně i v zemích Dálného východu. 
Odborná literatura uvádí, že se tato choroba 
objevuje také na rybízu (zvlášť černém) a 
jostě. Americké padlí je nejhorší chorobou 
angreštových kultur: během pár měsíců do-
káže znehodnotit skoro celou úrodu. Existu-
je však několik postupů, jimiž lze angrešt, 
není-li příliš oslabený a starý, ochránit. 

Padlí angreštové zamořilo celou Ev-
ropu. Jedná se o velmi rychle se šířící hou-
bovou chorobu z čeledi Erysiphaceae. Bílé 
povlaky hostují na nových letorostech, je-
jichž listy se nepřirozeně kroutí a předčasně 
opadávají. Stejnými příznaky trpí i plody. 

Padlí se šíří konidiemi (nedokona-
lým stadiem) klíčícími při teplotách dvacet 
až dvaadvacet stupňů Celsia a přenášenými 
větrem. Tvorba spor probíhá v hnědém po-
rostu: ten představuje druhou vývojovou fá-
zi nemoci, jejíž patogeny přezimují pod šu-
pinami pupenů.  

Velmi důležitým činitelem při 
ochraně proti padlí je mechanická ochrana, 
což prakticky znamená porosty pravidelně 
prosvětlo-
vat a udr-
žovat 
prostor 
okolo nich 
čistý: na 
jaře od-
straňte sta-
ré výhony 
a korunku 
(nebo keř) 
provzdušněte. Veškeré spadané listí i jiné 
zbytky shrabte hráběmi a spalte.   

Pro chemickou ochranu angreštů po-
užijte nejlépe český postřik Bioton, fungují-
cí na neškodné přírodní bázi (při výrobě se 
uplatnily potravinářské polotovary, napří-
klad řepkový olej). S postřikem začněte v 
době, kdy naraší listy. K rozmíchanému po-
střiku přidejte trochu smáčedla (například 

jar) a připraveným roztokem dokonale po-
stříkejte celou rostlinu. Aplikaci opakujte v 
několikadenních odstupech až do nasazení 
plodů. U starých a zesláblých exemplářů 
však často nepomáhá proti padlí vůbec nic: 
ani postřik, natož pravidelná péče. V tako-
vém případě nezbývá než celou rostlinu vy-
kopat, spálit a pořídit některou z odolných 
odrůd. 

Padlí americké bývá zaměňováno s 
padlím evropským. To se ale vyskytuje po-
měrně málo a spíše ve starších zanedbaných 
a zahuštěných výsadbách. 

Také oslabuje rostliny, nicméně roz-
poznávacím znakem je, že v jeho případě při 
napadení zůstávají plody angreštu čisté – na 
rozdíl od padlí amerického, s nímž už 
leckterý zahrádkář boj zcela vzdal, a raději 
angrešt nepěstuje vůbec. 

Pokud jste se rozhodli zlikvidovat 
staré angrešty v domnění, že jim není pomo-
ci, je to škoda. Na vině není stromek, ale 
špatný způsob ochrany proti chorobě. Větši-
na pěstitelů si další rok (nebo po kratší pře-
stávce) koupí nové stromky: vybere si re-
zistentní odrůdy a věří, že má vyhráno. 

Rezistence je odolnost, rezistentní 
odrůdy angreštu jsou tedy proti padlí ame-
rickému odolné, ale to neznamená, že sto-
procentně a že choroba je vůbec nepostihne. 
Ze všech nabízených odrůd opravdu odolává 
jen 'Rolanda'. 

Jedná se o brzy plodící odrůdu se 
středními plody červenohnědé barvy, které 
dozrávají v polovině července. Výnosy z ní 
jsou poměrně vysoké, plody střední velikosti 
mají příjemnou sladkokyselou chuť.   

Další odrůdy uváděné jako rezistent-
ní (odolné) by měly být nabízeny spíše jako 
odrůdy se zvýšenou imunitou proti padlí. 
Vysokou odolnost z následujících angreštů 
má raná 'Invicta', dobře se s padlím vyrov-
nává 'Nesluchowski' (raný, tmavě červe-
ný).   

V nabídce bývají dostupné odrůdy 
'Coptivátor', 'Darek', 'Karát', 'Pax', 'Prima' či 
'Remarka'.  zdroj: www.zahradkar.cz 
18. září 2014 P. H.

 



 

BIBLE A MY 2014–2015 
 
    Ve středu 26.  listopadu 2014 proběhne v Nikolčicích  již 17.  ročník dějepisné 

soutěže  Bible  a  my.  Soutěže  se  v naší  obci  v loňském  roce  účastnilo  83 

soutěžících z 22 základních a středních škol okresu Břeclav.  Počet soutěžících se 

zvýšil  o  20  žáků  (  a  o  5  základních  škol)  vzhledem  k  ročníku  2012/2013.  V 

celostátním měřítku  soutěžilo  4943  žáků  a  studentů  z  207  základních  nebo 

středních škol ČR. 

    Obec  Nikolčice  bezplatně  pronajímá  sál  kulturního  domu  a  mnozí  z Vás 

finančně  zajišťujete  občerstvení  a  odměny  soutěžícím.  Zatím  se  nepodařilo 

získávat jiné finanční prostředky, ačkoliv je soutěž zaregistrována na MŠMT jako 

soutěž  C  19.  Děkuji  moc  těm,  kteří  přispějete  sebemenší  finanční  částkou, 

kterou můžete předat na OÚ či J. Slavíkovi, koordinátorovi soutěže za náš okres. 

 

    Zajímavosti  o  soutěži  lze  najít  na  upravených  webových  stránkách: 
www.bibleamy.cz 

 

 

  Mgr.Jiří Slavík, koordinátor akce  



 

TAK BĚŽEL ČAS… 1. SVĚTOVÁ VÁLKA 
 

V  s r p n u  u p l y n e  1 0 0  l e t  o d  z a h á j e n í  1 .  s v ě t o v é  v á l k y 
 
 
 

V tomto čísle časopisu uvádíme článek o průběhu válečných let v naší obci. 
 

 1914 – celý květen, červen i červenec bylo sucho a malá úroda. 
 1. 8. byla vyhlášena mobilisace a z naší obce narukovalo 42 mužů. 
 15. 8. komise sepisovala zásoby obilí, brambor, slámy, sena a stav koní, krav a pra-

sat. 
 15. 10. byly ve Znojmě odvody, bylo odvedeno 7 mužů a 18. t. m. odjížděli na 

frontu ke Krakovu. 
 2. 12. další odvody – odvedeno 18 mužů. Během prvního roku války padl Josef 

Losa; Jan Šimoník a Pavel Broskva byli prohlášeni za nezvěstné. 
 
 1915 – 1. ledna byl odvod koní: Bádrovi 2 koně (dostal 1100 korun), Bedřichovi 

(č. 36) 1 koně (400 korun), Václavu Kučerovi 2 koně (1300 korun), Janu Klobásovi 
1 koně (500 korun), Fr. Otřísalovi (č. 13) 1 koně (500 korun), Fr. Strouhalovi 1 ko-
ně (500 korun) a Janu Bedřichovi 1 koně (500 korun). K tomu museli dodat vůz, 
postroje, vozové plachty a deky za 100 korun. 

 16. 1. – opět soupis koní a odvod; bylo odvedeno 7 mužů. 14. března bylo odvede-
no 7 mužů a hned odjeli na frontu. 27. března byla klasifikace koní v Židlochovi-
cích.  

 1. dubna padl Alois Michálek a 20. dubna odvedeno a odjelo na frontu dalších 7 
mužů. 24. dubna zemřel na zranění Václav Lízal a stále pokračovala rekvírka obilí, 
hlavně pšenice a ječmene. 

 30. 5. byl odebrán z evangelického kostela 1 zvon. 5. června byl odvod – ze 40 jich 
odvedli 23, z toho 3 z Nového Dvora. 

 18. 6. padl Jaroslav Dosoudil, bylo veliké sucho, malá úroda a žádné ovoce. V čer-
venci došlo nařízení, že obec musí dát 6 párů koní s povozy na přepravu materiálu 
na frontu. K odvodům byli povoláváni už i osmnáctiletí až padesátiletí. 

 17. 8. rukovalo a odjíždělo na frontu 15 mužů a 27. srpna bylo u odvodu 42 mužů – 
z toho 12 odvedeno.  

 28. 8. padl Vilém Otřísal. 23. září padl Jakub Sedláček a 23. 11. Josef Nečas. 24. 
prosince měl pohřeb řídící učitel Josef Hájek. Během tohoto roku ještě padli: An-
tonín Helma, Frant. Tesař, Ant. Bartoněk a Ant. Vintrlík. 

 
 1916 – tento rok začal celkem šťastně – zpočátku byl teplý, takže do konce března 

bylo vše zaseto a stromy už kvetly. Ale přišel velice chladný duben, zima trvala ce-
lý měsíc – květy zmrzly a opadaly a vinohrad, který se chystal na dobrou úrodu, 
také zmrznul. 

 7. 6. byl opět odvod – z 12 jich odvedli 11. 
 V říjnu opět rekvírka obilí a brambor. K odvodu byly povolávány ročníky 1892–

1897 – tzn. už osmnáctiletí. V tomto roce padlo celkem 8 mužů z naší obce: Jan 
Matýšek, Alois Bartoněk, Josef Záblacký, Antonín Strouhal (18 let), Frant. Losa, 
Josef Nemrava, Štěpán Bystřický Josef Konečný. 



 

 1917 – po novém roce byla měna, byly stahovány stávající peníze a uváděny nové 
– místo stříbrných korun papírové, dvacetihaléře a desetníky niklové, později že-
lezné. Bylo nařízeno, že obec musí dodat 40 q kukuřice. 10. ledna byl odveden Jo-
sef Hlaváček a Jan Kozák a dalších 12 odvedených odjelo na frontu.  

 1. března se v celé obci začalo rekvírovat: sláma, obilí všeho druhu, brambory a 
mouka. Chodila komise v sestavě: komisař, učitelé Kloupar a Dostál, starosta 
Strouhal (č. 30), Václav Kučera (č. 42), němčický starosta a 4 vojéci – Němci z 
Korutan.  

 9. března byli u odvodu padesátníci, z 15 jich odvedli 7 mužů.  7. dubna musela 
obec odvézt do Hustopečí 100q obilí.  

 10. 5. byl odebrán druhý zvon z evangelického kostela. 4. 6. se odevzdávalo sádlo 
a byly vydávány lístky na cukr. I tento rok nebylo žádné ovoce. Byli odvedeni i 
učitelé Kloupar a Dostál, ale za čas se zase vrátili.  

 Během tohoto roku přišli do naší obce ruští zajatci, celkem jich bylo 27 a pomáhali 
v hospodářství. Jeden z nich se zde oženil a zůstal natrvalo – Asatur Mnacakanov. I 
tento rok byla malá úroda obilí. 27. srpna padl Vilém Otřísal. 

 1. září byl opět odvod, z toho zbytku odvedli 2 muže. Koncem roku nebylo nic 
k dostání (sůl, cukr, petrolej, ocet a jiné potřebné věci). 

 10. – 15. 12. opět probíhala v obci rekvírka obilí a kukuřice, chodili 2 komisaři, 2 
vojáci a představenstvo obce. Během tohoto roku padli ještě Alois Bílek a Jan 
Maška. 

 
 1918 – 24. ledna byl odvod mužů od 18 let a 4. 2. z nich rukovalo 8 na frontu. 7. 2. 

opět rekvírka obilí, ponechali jen na setí a stravu.  
 8. dubna byla klasifikace zbytku koní. Bylo nařízeno, že nikdo nesmí mít více jak 

jedny šaty, když chtěl někdo jiné, musel mít lístek od starosty, ten zanést do Židlo-
chovic, kde to schválili, poslali na hejtmanství a teprve pak je žadatel dostal zpět. 
14. dubna byl odvod těch mužů, co nebyli již čtyřikrát odvedeni – tak popáté od-
vedli 4 muže. 

 Byla veliká bída, nebylo krmení pro dobytek, ani jídlo pro lidi. V posledním roce 
války padl Josef Matýšek (19 let) a Martin Brychta a Frant. Klobása byli prohlášeni 
za nezvěstné.  

 
 
1. světová válka stála životy 7 940 000 lidí, 6 486 000 bylo zajato – z toho Rusko 2,5 
milionů, Rakousko-Uhersko 2,2 miliony, Německo 618 000, Itálie 530 000, Francie 
446 000 a Velká Británie 192 000 mužů a bylo raněno 19 536 000 mužů.  

 
Naše obec měla podle sčítání v roce 1910 1 052 občanů, z toho bylo odvedeno 

205 mužů. Z nich padlo 19 a 8 bylo prohlášeno za nezvěstné, 14 raněných, z toho 7 
uznáno za invalidy, 16 zajatých a 3 legionáři. Na jejich památku jsou v obci postaveny 
2 pomníky. 

Sol 
 
 
 



 

SPOLEČENSKÁ KRONIKA 

 
 
 
 

INZERCE 
 

 
 

VÝMĚNA P -B  LAHVÍ 
    

M a r t i n  a  P e t r a  
 F i g u r o v i  

 
 

typy lahví: 2 kg, 10 kg 
 
 

prodejní místo propan-butanu v lahvích: 
 

Nikolčice 172 (vedle obecního hostince) 
tel.: .................................................................... 731558725 
 .................................................................... 731558738 
prodejní doba:....................................... po-ne:  7.00 – 21.00 

 
 

 

 DÁLE VYKUPUJEME: 

VLAŠSKÉ OŘECHY LOUPANÉ 
  (pouze kvalitní a nejlépe ve větším množství) 
 

 
 

Nikolčický časopis vydává čtvrtletně Obecní úřad Nikolčice. Redakce: ing. Petr Horák, ing. Josef Hrouzek, Jitka Pomichál-
ková. Toto číslo vyšlo 22. 9. 2014. Pro občany zdarma. 



 

   
Frézování silnice - 28. 7. 2014 
 

    
Hřiště pro radost 
 

        
Opravy potoka 
 

      
Sesuv svahu – Štukyně 


